

ကညီပိတ်မုတ်ကရအလံာ်ဆာဂုဆာဝါဆုတံာ်မလကပီ
ခွဲအဲာ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်နံ
ပွဲထီာ်(၇၄)ဝီတဝီအမုး



၂၀၂၁နံာ်,ဖူးတြုာ်အါရဲ(၅)သီ

ကညီကလုာ်ခိာ်နံာ်သိာ်ဒူ ဒီးထံဖိကီာ်ဖိခဲလုာ်သ့ာ်စာ,တနံအံာ်မုာ်ဝဲ ခွဲအဲာ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်နံ ဆာ ကုာ်အလီာ်ပွဲထီာ်(၇၄)ဝီတဝီအမုာ်နံတနံန့ာ်လီာ်.ခွဲအဲာ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်နံဘဲာ်တံာ်ကရကရီထီာ်အီလက ညီဒီတကလုာ်အခါာ်စးဒ်သီးကအိာ်ဆာထာ်, ဟ့ာ်တံာ်တီခိာ်ရိာ်ခဲဒီးဟူးဂဲဖဲးမတံာ်လကမလထီာ်ပွဲထီာ် ကညီဒီတကလုာ် အတံာ်မိာ်နံာ်သးလီအဂီာ်န့ာ်လီာ်.ဘဲာ်တံာ်ကရကရီဒူးအိာ်ထီာ်အီစးထီာ်လာ၁၉၄၇နံာ်, လါဖူးတြုာ်အါရဲ(၅)သီဒီးအိာ်ဆာထာ် ဂံာ်ကျာဲဝဲတုာ်မဆါတနံအယိမုာ်တံာ်သးခုတကတီာ်ယီလမုာ်တနံအံာ်ကညီပိတ်မုတ်ကရဟ့ာ်ထီာ်တံာ်ယူးယိာ်ဒီးဆုယီဘဲာ်စ့ာ် ကီးအတံာ်ဆာဂုဆာဝါဆု ခွဲအဲာ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်နံသိာ်ဒူဒီးထံဖိကီာ်ဖိခဲလုာ်လါမသုကလပွဲဒီးတံာ်ဂံာ်တံာ် ဘါ,တံာ်ကူာ်တံာ်ဆးလသုတံာ်ဖဲးသကီးမသကီးအပူဒီးမသုကမုာ်ပုလအနာဒုာ်နာဒါထီာ်ဘိန့ာ်တက့ာ်.

ကညီကလုာ်ခိာ်နံာ်သိာ်ဒူ ဒီးထံဖိကီာ်ဖိခဲလုာ်သ့ာ်စာ,လကီာ်ပယီတံာ်စံာ်စါတဲစါအပူပကထံာ်ဘဲာ်လါ ခွဲအဲာ်ယုာ်- ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်ထံရဲကီာ်သဲးကရလါအသးအနံာ်အလါလါအအါကတံာ်န့ာ်လီာ်.ကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်တံာ် တီခိာ်ရိာ်ခဲလါနံာ်အတီာ်ပူအံာ်ပထံာ်ဘဲာ်လါကညီဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်နံာ်,သိာ်ဒူဒီးထံဖိကီာ်ဖိကမုာ်သ့ာ်တဖာ်လုာ် ထီာ်တုာ်အသ့ာ်ထံ,နီာ်ခိကွဲာ်ဂီဒီးသးသမူဂီာ်မုာ်ဂီာ်ပန့ာ်လီာ်.ဖဲကညီကလုာ်သ့ာ်တဖာ်ဂုာ်ကျဲးစးထီာ်ယူထီာ်ဖိးလီာ်သးဒီးဟံး လီာ်သကီးစုလကမသကီးတံာ်လါတံာ်သးတဖျာ်ယီအကတီာ်ဒုာ်ဒါသ့ာ်တဖာ်စ့ာ်ကီးဂုာ်ကျဲးစးယုကျဲလါကမဟးဂီဒီးမလီမာ် ကွံာ်ပပုကလုာ်လါဟီာ်ခိာ်အံာ် လါကျဲအကလုာ်ကလုာ် ဒီးသုဝဲချူးစါတံာ်ဒူးတံာ်ယပီးလီလါအဂုဒိာ်မးတဖာ် လါကလံာ် ကျါမုာ် ဂုာ်,လါခိမုာ်ဂုဒီးလါထံမုာ်ဂုာ်ဖဲပဝဲကညီကလုာ်,ကညီတံာ်ဟါဆာဖိသ့ာ်တဖာ်တအိာ်ဒီးတံာ်လါတံာ်ပွဲလါကဟါဆာထီဒါကဒါကုာ် အီအဂီာ်ဘဲာ်န့ာ်လီာ်. ဒုာ်ဒါသုဝဲတံာ်ဒူးအကျဲ ဒ်သီးကမဟးဂီတံာ်လါနီာ်ခိ တကးဘဲာ်သုစ့ာ်ကီးတံာ်ဒူးအကျဲ လါကမဟးဂီ တံာ် လါသ့ာ်လါသးတကပဒ်အမုာ်တံာ်ဂုာ်ဆုာ်ဖျိဆုာ်,တံာ်မတရီတပါဒီးတံာ်မဆါသ့ာ်ဆါသးတဖာ်န့ာ်လီာ်.

ကညီကလုာ်ခိာ်နံာ်သိာ်ဒူ ဒီးထံဖိကီာ်ဖိခဲလုာ်သ့ာ်စာ,တံာ်ဒူးတံာ်ယလါအယံာ်အထီတဟဲစိာ်နံာ်ဒီးပုတံာ်မုာ်တံာ် ခုာ် ဘဲာ် အမဲာ်ညါ ဒူးအိာ်ထီာ်တံာ်ကီတံာ်ခဲအါမးလါပပုကလုာ်ထံဖိကီာ်ဖိကမုာ်အကျါဒီးအဒိာ်ကတံာ်လါသ့ာ်ကုာ်သးပုာ်,ပိတ်မုတ်ပိတ်မးဒီး ဖိဒဲထီသ့ာ်သ့ာ်တဖာ်အကျါန့ာ်လီာ်.လါတံာ်ဒူးတံာ်ယအယိပပုကလုာ်ဘဲာ်လီမုာ်လီမး,အိာ်ပြဲအိာ်ပြဲ လါဟီာ်ခိာ်တဘ့ာ်အံာ်အ ဖိခိာ်ဒ်ပုဘဲာ်ကီဘဲာ်ခဲဖိ,ပုလီာ်အိာ်ကမ့ဒီးပုထံတအိာ်ကီတအိာ်ဘဲာ်အသီးန့ာ်လီာ်.လါတံာ်ဂုာ်သ့ာ်တဖာ်အံာ်အဖိခိာ်ဒ်ကညီ ဒီကလုာ်စာဖျိာ်ကရမုာ်ကရထဲတဖုဒီးလါဘဲာ်တံာ်ကရကရီသ့ာ်ထီာ်အီလါကညီဒီကလုာ်အခါာ်စးဒီးမုာ်ကရလါအကါဒိာ်က တံာ်လါတံာ်ကသ့ာ်ထီာ်ကုာ်ကညီကလုာ်အဘုာ်အတီာ်အသီးအလီာ်အိာ်လါကညီဖိခဲလုာ်ကဟံးလီာ်စု,ဆိာ်ထွဲမးစာပကရအံာ် တဂုလါပလီာ်ပသနာ်ဒုာ်ဝဲဒီးဆာထာ်ဂံာ်ကျာ်ဒ်ကညီကလုာ်တံာ်ဟ်လီကျဲသနူအပူတုာ်ပပုကလုာ်အတံာ်မုာ်လါလါထီာ်ပွဲထီာ် တစုန့ာ်လီာ်.

ကညီကလုာ်ခိာ်နံာ်သိာ်ဒူဒီးထံဖိကီာ်ဖိခဲလုာ်သ့ာ်စာ,ဆာကတီာ်မုာ်မဆါတနံအံာ်ပထံလီာ်ပုပုဝဲဒီးတံာ်ကီတံာ်ဂီ,တံာ် ကီတံာ်ခဲ,တံာ်ဒူးတံာ်ယဒီးတံာ်ဂံာ်သ့ာ်ဂံာ်စါတဖာ်န့ာ်လီာ်.ထံဖိကီာ်ဖိကီာ် မုာ်ဂီဟါဘဲာ် ကွဲာ်ဆာခဲဒီးတံာ်ကီတံာ်ခဲ,တံာ်ယုာ်မုာ်ဖျိး, ဟံာ်တအိာ်ယီတအိာ်,တံာ်အိာ်တံာ်အီတလါတပွဲဒီးတံာ်ဆူးတံာ်ဆါ အကလုာ်ကလုာ် ခိဖျိဒုာ်ဒါ သုဝဲတံာ် ဒူးကူာ်တရဲးကျဲအက လုာ်ကလုာ်အယိန့ာ်လီာ်. ဆာကတီာ်တံာ်အိာ်သးတကီာ်ခါခဲအံာ် ကီပယီသူးပဒိာ်ဟံးန့ာ်ဆုာ်ကုာ်တံာ်စိတံာ်ကမီအယိမုာ်တံာ်လီာ် ဘဲာ်ယိာ်အဒိာ်ကတံာ်လါထံဖိကီာ်ဖိကမုာ်သ့ာ်တဖာ်ယုာ်ဒီးပဝဲကညီဖိခဲလုာ်အဂီာ်န့ာ်လီာ်.တံာ်ဆာကတီာ်တုာ်ယီဝဲလါကညီဖိခဲ

လက်ကားအိတ်အိတ်တပ်ပလီယူပလီယူ၊ ကားအိတ်ခွဲခွဲနီ၊ အိတ်ယူအိတ်ဖိ၊ ဟံးလိတ်စုစုပေါ်ဆာသကိးဒုဒါ ဒုဒါ သိး ပကညီဒီတကလုာ်အထံရူကီာ်သဲးတပ်ပညိတ်ကွာ်စိကလထီတ်ပွဲထီတ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီကလုာ်ခိတ်နီၣ်သိတ်ဒုစီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလက်သုတ်စာ, “တပ်ယူတပ်ဖိန့ၣ်ပာ်ပုၤတကလုာ်လၢတပ်ထီတ်ထီလီၤ.” မ်ကညီကလုာ်ခဲလက်ကအိတ်ယူအိတ်ဖိးဒ်သိးကလဲထီတ်လဲထီအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. တပ်ကတိၤဒီအိတ်စ့ၢ်ကိးလၢ “ပုၤလီၤယံၤဝဲၢ်ဝံၢ်ထီတ်, ဝဲၢ်လီၤယံၤပုၤဝံၢ်ထီတ်” အသိးမ်ကညီဖိတကဒီးတကကဒိကန့ၣ်လိာ်သးဒီး တိစာမၤစာလိာ်သးယာ်ခိယာ်ခိ လၢတပ်ဂ့ၤထီတ်အါထီတ်ဒီး တပ်လဲထီတ်လဲထီအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. မ်ကညီဖိခဲလက်ကစာဖျိတ်ထီတ်အသးလၢတပ်သးတဖျိတ်ပီဒီးဟံးလိာ်သကိးစု, မၤသကိးတပ်လၢထံကီၢ်ဒီးပုၤကလုာ်အဂီၢ်တုၤကညီဖိခဲလက်အိတ်မုာ်အိတ်ခုတ်ဒီးတုၤသကိးဆူထံရူကီာ်သဲးအတပ်မၤန့ၣ်အဖိတၢ်တစုန့ၣ်တက့ၢ်.

မ်ခုတ်အဲၣ်ယုာ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိတ်ကရၢယုာ်ဒီးကညီဖိခဲလက်ကသုတ်ထီတ်ဘၣ်က့ၤအဘျုးအတီၢ်လၢအဆိအချူန့ၣ်တက့ၢ်.

ပၤဆုတၢ်ကမံးတံၣ်
ကညီပိာ်မုာ်ကရၢ
လီၢ်ခၢၣ်သး